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الكساء الخضري والتنوع الإحيائي النباتي في منطقة الصحراء الجنوبية في محافظة البصرة / جنوب 
 العراق

: الأطروحة أوممخص الرسالة   
فً منطقة الصحراء الجنوبٌة ضمن والمجتمعات النباتٌة التنوع الإحٌائً  الغطاء النباتً و تناولت الدراسة الحالٌة

 23فً  خصائص الترب و الهواء فضلا عن,  اتًللغطاء النب الكمٌة والنوعٌةتم دراسة الخصائص ومحافظة البصرة, 

 .3122و كانون الأول  3123بٌن كانون الأول منها خصصت للمسح الشهري للأنواع للفترة  6محطة, 

حساب قٌم درجة حرارة للعوامل البٌئٌة فً منطقة الدراسة وشملت لفٌزٌائٌة والكٌمٌائٌة الخصائص ادراسة م ت

الأس  و رطوبة الترب و درجة حرارة التربة و التربة قوام ومنهالترب ا , وكذلك دراسة خصائصالرطوبة النسبٌة والهواء 

وتبٌن أنها أظهرت تباٌنا موسمٌا فً المحطات  ,قٌم الملوحة والتوصٌلٌة الكهربائٌة و المادة العضوٌة و الهٌدروجٌنً

الكثافة, و  الدراسة فً قٌم أدلةوجود تباٌن موسمً ومكانً بٌن غالبٌة محطات و بٌنت نتائج الدراسة الحالٌة .الستة

 .الأهمٌة والتصاحب الكتلة الحٌة و  ,شابه الت النوعً, والغنى التجانس, و السٌادة, و التنوع, والتغطٌة, و  الوفرة, و
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Abstracts of Thesis: 
 Vegetation, Plant Biodiversity and communities of the Southern Desert of Iraq 

within Basra Governorate were ecologically studied. 
Twelve stations were selected for plant species survey, of that six stations were 

chosen for monthly studying ecological parameters, the study started form December 
2012 to December 2014.  

The ecological parameters included measuring physical and chemical 
Characters for Air and Soil, such as Air temperature, humidity, Soil temperature, Soil 
texture, soil moisture, PH, organic material, conductivity and salinity. The results 
showed that these parameters were seasonally variable in the six stations studied, in 
addition to the measuring of quantitative and qualitative characters of the vegetation. 
The results also recorded that there were a significant Seasonal variation among most 
studied stations in the Density indices, Abundant, Covers, biodiversity, Dominancy, 
Evenness, Richness, Similarity, biomass and associations. 

 


